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کید دولت چهاردهم بر اجرایی کردن برنامه هفتم توسعه  تا
است. یکی از اهداف مهم برنامه هفتم، رشد اقتصادی 8 درصدی 
است. سوال کلیدی این است که این هدف چگونه باید محقق 
شود؟ از یکسو، بخش قابل توجهی از وضعیت اقتصادی نامطلوب 
ایران ریشه در تحریم ها دارد. از سوی دیگر، ما برای تحقق اهداف 
اقتصادی برنامه هفتم توسعه نیاز مبرم به جذب سرمایهگذاری 
خارجی داریم که البته در شرایط تحریمی چشم انداز روشنی 
برای آن متصور نیست. جذب سرمایهگذاری خارجی، یکی از 
وظایف وزارت امور خارجه در چارچوب دیپلماسی اقتصادی 
است. دیپلماسی اقتصادی مستلزم برقراری و گسترش ارتباطات 
با تمامی یا تعداد زیادی از بازیگران به ویژه بازیگران تاثیرگذار در 
عرصه بینالمللی به منظور تسهیل مبادلات است. در عین حال، 
دیپلماسی اقتصادی نقطه ضعف جدی سیاست خارجی ایران 
است. متاسفانه هیچ تناسبی میان دیپلماسی سیاسی_امنیتی با 
دیپلماسی اقتصادی ما برقرار نیست، چراکه به طور کلی ساختار 
سیاست خارجی ایران بر اساس دیپلماسی سیاسی_امنیتی 
استوار است. در رابطه با تحریمها، سید عباس عراقچی، وزیر 
امور خارجه گفت که ما دو راهبرد داریم: خنثی سازی تحریمها و 
لغو تحریمها؛ البته خنثی سازی تحریم ها اولویت بیشتری دارد. 
»خنثیسازی« تحریمها همان راهبردی بوده است که تا حدودی 
در دولت دوازدهم و با تمام توان در دولت سیزدهم پیگیری شد 
و هدف آن بیاثر کردن تحریمها علیه ایران بوده است. دستاورد 
راهبرد »خنثی سازی« تحریم ها بعد از چند سال اجرایی بودن 
که دولت  در دولتهای دوازدهم و سیزدهم این بوده است 
تازهشکلگرفته چهاردهم به ناچار برای پرداخت مطالبات معوقه 
کشاورزان و پرستاران، از صندوق توسعه ملی 350 هزار میلیارد 
تومان برداشت کند. صندوق توسعه ملی یک ذخیره برای توسعه 
و به نوعی»آینده سازی« است اما این برداشتها مصداق بارز»آینده 
گر راهبرد »خنثی سازی«در بی اثر کردن تحریم ها  سوزی« است. ا
موثر بوده و منافع اقتصادی ما را تامین کرده است پس به چه دلیل 
ما با کمبود اعتبار و بودجه برای هزینه های جاری کشور مواجهه 
کارآمد و غیر موثر بوده است  گر راهبرد »خنثی سازی« نا هستیم؟ و ا
پس به چه دلیل مجددا باید این استراتژی در اولویت عملیاتی 
شدن باشد؟ واضح است که مشکل اصلی ایران، تحریم های 
آمریکاست که مبادلات با جمهوری اسلامی و سرمایهگذاری 
در بخشهای مختلف ایران را برای بازیگران بین المللی از جمله 
کشورها و شرکت ها دشوار کرده است. اینجا نقش دیپلماسی 
سیاسی امنیتی ایران پررنگ می شود که باید در خدمت دیپلماسی 
اقتصادی باشد. زمانی که یک هدف تعیین می شود باید راهبردی 
گر راهبرد و هدف  متناسب و همراستا با آن هدف طراحی شود. ا
همراستا نباشند قطعا موفقیتی حاصل نخواهد شد. چه بسا 
اهداف بسیار خوبی تعیین شدهاند که منطقی و عقلانی بودند و 
قابلیت تحقق یافتن را نیز داشتند اما به دلیل انتخاب راهبردهای 
غیر همراستا با آن اهداف، محقق نشدند. برنامه هفتم توسعه 
یک هدف کاملا منطقی و عقلانی است که با منطق بازی قدرت نیز 
همخوانی دارد و قطعا قابل دستیابی است. این برنامه می تواند 
جایگاه منطقهای و بینالمللی ایران را در تمامی عرصهها ارتقا دهد؛ 
اما به شرط اینکه براساس یک راهبرد متناسب و همراستا پیگیری 
شود. راهبرد متناسب و»همراستا« برای تحقق اهداف اقتصادی 

برنامه هفتم توسعه، راهبرد»رفع تحریم« است. 

لازمه تحقق اهداف برنامه هفتم توسعه
یادداشت

اولویت های مهم دولت چهاردهم 
مشکلات اقتصادی و عدم ثبات قیمت ها 
مردم را به ستوه آورده است، سرعت پایین 
خرید  سنگین  هزینه  و  اینترنت  اختلال  و 
فیلترشکن مردم را کلافه کرده است، بلاتکلیفی 
وضعیت گشت ارشاد مردم را سردرگم کرده 
است، تنش ها و فشارهای خارجی ناشی از 
تحریم، تنش  های منطقه ای، عدم پیوستن 
به FATF و... نیز مردم را نگران کرده است. 
اما مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری جدید 
که خود از گلایه مندان وضعیت فعلی در ایام 
نمایندگی مجلس و بعد از آن در ایام تبلیغات 
انتخاباتی ریاست جمهوری بود قرار است با 
چه دست فرمانی به این مشکلات ورود کند؟ 
نسخه او و دولتمردانش برای کاهش فشارهای 
اقتصادی، سیاسی و اجتماعی چیست؟ کدام 

موضوع برای دولت اولویت دارند و... 
 لایحه عفاف و حجاب از مجلس پس 

گرفته خواهد شد؟
یکی از انتظارات از دولت فعلی سروسامان 
نوع ورود برخی  و  به مساله حجاب  دادن 
دستگاه ها و نهادها به این موضوع است. برخی 
بر این باورند پزشکیان با انتخابات اسکندر 
مومنی برای سکانداری وزارت کشور هدفمند و 
در مسیر حل و فصل مشکلات ناشی از اجرای 
ح نور و گشت ارشاد بوده است، چه آنکه  طر
مومنی خود سابقه فعالیت در نیروی انتظامی 
را دارد و سریع تر و با مناقشه کمتر می تواند این 
موضوع را که ذیل وظایف او در وزارت کشور نیز 
تعریف می شود سروسامان دهد. برخی دیگر 
کید دارند دولت پزشکیان  از سیاسیون نیز تا
برای ساماندهی به مسائل مربوط به حجاب، 
باید لایحه جنجالی عفاف و حجاب را از مجلس 
دوازدهم پس بگیرد، چنانچه ماده ۱3۴ قانون 
آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی هم 
می گوید که استرداد لوایح قانونی با تصویب 
هیأت وزیران به ترتیب ذیل امکان پذیر خواهد 
بود: »۱-  در صورتی که استرداد پیش از تصویب 
کلیات لایحه در مجلس باشد رئیس جمهور 
کتباً با ذکر دلیل آن را مسترد می نماید و گزارش 
آن در جلسه علنی اعلام می شود. ۲- درصورتی 
که استرداد پس از تصویب کلیات لایحه و در 
هر مرحله تا پیش از تصویب نهایی باشد، 
وزیر مربوط یا یکی از معاونان رئیس جمهور 
درخواست  ارائه  ضمن  موضوع  تناسب  به 
رئیس جمهور می  تواند با ذکر دلیل در جلسه 
مخالف  نفر  یک  صحبت  و  مجلس  علنی 
هریک به  مدت ده دقیقه و تصویب مجلس 
گر چنانچه روندهای  آن را مسترد نماید.« و ا
قانونی مانع از استرداد این لایحه جنجالی 
شده و تبدیل به قانون شود، دولت می تواند 
لایحه ای برای نسخ سریع آن به مجلس بفرستد 
و در تعامل با مجلس، آن را خارج از نوبت بررسی 
و به تصویب برساند. حال باید صبر کرد و دید 
راه حل دولت برای حل و ساماندهی مسائل 

حجاب چه خواهد بود. 
 شمارش معکوس برای برداشته شدن 

فیلترینگ
پزشکیان در ایام انتخابات ریاست جمهوری 
از منتقدان سرسخت فیلترینگ بود و آن را به 
نوعی زندگی در قفس تشبیه کرده بود. چنانچه 
در مناظره ای با سعید جلیلی به صراحت گفت: 
»همه دنیا در مواقع خاص محدودیت دارند، اما 
فیلترینگ در کشور ما باعث دکان باز شدن برای 
برخی شده است و فیلترشکن امکان محدودیت 
کاری کنیم مردم در فضای  را ندارد. ما باید 
مجازی راحت کار کنند و نمی توانید بگویید ما 
می خواهیم در یک قفس زندگی کنیم و ارتباطی 
با دنیا نداشته باشیم. بازار فیلترشکن ها یک 
باید جمع شود. صاحبان  که  اشتباه است 
شرکت ها با پلتفرم های بزرگ صحبت کنند و 
این مسئله مسئولیت پذیری را حل کنند.« او با 
انتخاب ستار هاشمی به عنوان وزیر ارتباطات 
که از یکی مدیران ارتباطاتی در دولت روحانی 
و همکار آذری جهرمی بود، این نوید را به مردم 
داد که همچنان دغدغه رفع فیلترینگ را دارد 
گر  و وعده مهم خود را فراموش نکرده است. ا
چه بخشی از تصمیمات درباره فیلترینگ باید 
در جلسه شورای عالی امنیت ملی و شورای 
عالی فضای مجازی گرفته شد اما خبرهایی که 
از دولت به گوش می رسد حکایت از شمارش 
معکوس برای برداشته شدن فیلترینگ دارد. 
چنانچه حسین افشین، معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری هم در چند 
روز گذشته و در نشست خبری دومین دوره 
جایزه ملی فناوری نکست گفت: »رئیس جمهور 
در حال پیگیری موضوع رفع فیلتر است و دیگر 

اینترنت طبقاتی وجود نخواهد داشت.«
 بازگشت اساتید اخراج شده به دانشگاه

اخراج اساتید دانشگاه در دولت سیزدهم 
و از سال ۱۴0۱ به بعد، جامعه دانشگاهی ایران 
کرد و برخی از آن به عنوان  را دچار شوک 
پروژه خالص سازی نام می بردند. او بارها در 
ایام تبلیغات انتخاباتی از فشارها به فضای 
دانشگاهی چه دانشجو چه استاد گلایه کرد و 
کید بر باز کردن فضا برای نخبگان و جامعه  تا
علمی و دانشگاهی داشت. شاید از همین رو بود 
که در میان معدود جلسات تودیع و معارفه ای 
مراسم  بود،  یافته  حضور  رئیس جمهور  که 
معارفه وزیر علوم بود تا دستور مهمی را صادر 
کند. او اولین ماموریت مهم را به وزیرش در این 
مراسم داد و گفت؛ »از وزیر علوم می خواهم 
که قرارداد همه اساتیدی که تا کنون اخراج 
شده اند یا لغو قرارداد شده اند را بازنگری کنید؛ 
دانشجویان را برگردانید.” دستوری که خشم 

خالص سازان را به دنبال داشت. 

 علی عیدی پور
فعال سیاسی اصلاح طلب

دیدگاه
شریعتی:   

 برخی نمایندگان 
به کار نمایندگی مجلس بپردازند 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: رئیس جمهور صحبت 
از وفاق می کنند من جای نمایندگان مجلس خصوصا جبهه 
پایداری بودم دست آقای پزشکیان را رد نمی کردم و اخلاقاً 
صلاح مملکت را در وفاق می دانستم تا متهم به چوب لای چرخ 
دولت گذاشتن نشوم.  سعید شریعتی در گفت وگو با ایلنا، درباره 
اظهارات اخیر محمود نبویان که اطرافیان رئیس جمهور و افراد 
حاضر در دولت را اغتشاشگر و حامی اغتشاشگران خطاب 
کرده بود و اینکه آیا این قبیل ادبیات و ادعاها یک هشدار برای 
کارشکنی جریان تندرو در ابتدای کار دولت چهاردهم نیست، 
گفت: یک مطلبی را در خصوص ماجرای اغتشاشات یادآوری 
می کنم که ناآرامی های سال ۹۶ در مشهد آغاز شد، یک 
جست وجوی ساده کنید مشاهده خواهید کرد؛ در همان ایام 
ششم تا نهم دی ماه ۱3۹۶ چه آقایانی در مشهد کنگره برگزار 
کردند و ساماندهی کردند برای اینکه آن اتفاقات رخ دهد آن 
زمان متوجه خواهید شد که ریشه ناآرامی ها به کجا بازمی گردد 
و جرقه ناآرامی  های سال ۹۶ و ۹8 کجا و چگونه زده شده 
است؟ و چه عواملی محرک ماجراهای خیابانی اعتراضات در 
شروع ماجرا بودند.  این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: 
چ ساده می رساند که کنگره ای توسط جوانان یک  یک سر
ستاد انتخاباتی با محوریت چهره های شناخته شده جریان 
پایداری در همان روزهایی که ماجرای سال ۹۶ در مشهد 
اتفاق افتاد، در حال برگزاری بود. ابتدا تجمعی به بهانه خطوط 
بی  آرتی مشهد در حوالی چهارراه شهدا تا حرم شکل گرفت؛ 
کسبه آنجا جمع شدند تا اعتراض کنند، بعد عوامل نزدیک 
به همین جریان به اعتراضات دامن زدند و سویه اش را به 
سمت آقای روحانی و دولت بردند و بعد آن از ماجرای خیابان 
شهدای مشهد شروع شد، سپس به سمت خیابان امیر کبیر 
این شهر رفت و تبدیل به موج اعتراضات به صندوق ها و 
موسسه هایی مانند پدیده و غیره شد. وی ادامه داد: به 
گر بخواهم بگوییم محرک ضربه زدن به دولت آقای  طور کلی ا
پزشکیان جناح های تندرو و مخالف ایشان هستند، عدم 
موفقیت آقای پزشکیان نان اش به سفره حامیان وی نمی رود 
که بخواهند چنین کاری انجام دهند. اطرافیان آقای پزشکیان 
و کسانی که تا الان منصوب شده اند، علی العموم مورد تائید 
دستگاه های امنیتی هستند و این حرفی که آقای نبویان زده 
بیش از اینکه برای آقای پزشکیان مسئله ایجاد کند در واقع 
بی اعتبار کردن و از استناد انداختن دستگاه های امنیتی 
کشور است که قانوناً موظف شده اند کسانی را مورد تائید قرار 
دهند که علی القاعده بررسی ها در موردشان انجام می شود. 

حسن بهشتی پور در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

کره ای صورت بگیرد  کره ای صورت بگیرد هر مذا هر مذا
 

بر مبنای برجام خواهد بودبر مبنای برجام خواهد بود

یکی از راه های مدیریت تنش با آمریکا اقدام 

سنجیده در مقابل اسرائیل است

عراقچی باید تلاش کند اف  ای تی اف را در مجمع 

به تصویب برساند

 عباس عراقچی چه تغییراتی در رویکرد سیاست خارجی 
وش هایی تلاش می کند  ایجاد خواهد کرد؟ وی از چه ر
به اهداف از پیش تعیین شده دولت پزشکیان در عرصه 

بین المللی برسد؟
گی دارد. اول اینکه از بدنه وزارت  آقای عراقچی سه ویژ
خارجه بوده و سال ها در این وزارتخانه حضور داشته و در 
گون هم کار کرده. از دوره آقای احمدی نژاد  دولت های گونا
به بعد مسئولیت داشته و در جریان جزئیات تحولات بوده و 
کره  مسئولیت داشته است. در دوران حسن روحانی او مذا
کننده بوده و در دوره دولت سیزدهم دبیر شورای روابط 
خارجی ایران بود که آقای خرازی رئیس  آن بوده است. عراقچی 
بدنه وزارت خارجه را به خوبی می شناسد. نکته دوم این است 
که او مدیریت خوبی دارد و در سمت های مختلف چه زمانی 
که معاون سیاسی و چه معاون حقوقی بوده یا در بخش های 
دیگر وزارت خارجه حضور داشته، مدیریت خوبی داشته 
است. وزیر خارجه علاوه بر اینکه باید دیپلمات خوبی باشد، 
گی سوم آقای عراقچی این است  باید مدیریت هم بداند. ویژ
کره کننده بسیار حرفه ای است. من نمی دانم که آیا در  که مذا
کراتی برای رفع تحریم ها شکل می گیرد یا  دولت جدید مذا
کره کنندگان حرفه ای در  گر بگیرد؛ عراقچی یکی از مذا نه. اما ا
کره کند تا دولت  ایران است. عراقچی می تواند به شکلی مذا
بتواند اراده جدی داشته باشد تا هم روابط اقتصادی ایران را 
کراتی را برای  با کشورهای همسایه سر و سامان دهد و هم مذا
پایان دادن به تحریم های ظالمانه علیه ایران شروع کند. این 
گی ها باعث می شود تا عراقچی بتواند در وزارت خارجه  ویژ
همکاری همکاران ارشد خود را جلب کند. در این وزارتخانه 
نیروهای خوبی وجود دارند اما باید یک مدیر لایق بتواند 
از این پتانسیل مثبت در وزارت خارجه استفاده کرده و در 
عالی ترین شکل از آنها استفاده کند. به خصوص در زمینه 
روابط اقتصادی و فعال  کردن دیپلماسی اقتصادی می تواند 
نقش داشته باشد. البته مانع اصلی بحث اف  ای تی اف و 
تحریم هاست و من امیدوارم تیم وزارت خارجه طرحی را 
داشته باشند تا بتوانند اف  ای تی اف را در مجمع تشخیص 
کرات  گر مذا مصلحت نظام به تصویب برساند. ترجیحا ا
مستقیم انجام شود؛ برخلاف دولت قبلی که غیرمستقیم بود و 
خیلی زمان می برد و به نتیجه هم نرسید، می تواند دنبال شود. 

 عراقچی پس از رأی اعتماد به مجلس عنوان به دنبال 
مدیریت تنش با آمریکاست و نه ادامه و یا تنشی جدید. 
عراقچی چگونه می تواند به اهداف ایران در مقابل آمریکا 

در راستای لغو تحریم ها دست پیدا کند؟
در شرایط کنونی و همان گونه که وزیر امورخارجه ایران 
نیز اشاره کرد، به نظر می رسد در مناسبات ایران و آمریکا 
شاهد مدیریت تنش ها خواهیم بود. این اتفاق در عمل نیز 
رخ خواهد داد. آنچه در این زمینه باید مورد توجه قرار گیرد، 
گرچه سیاست سازی در حوزه سیاست خارجی  این است که ا
جمهوری اسلامی ایران از سوی وزارت امورخارجه انجام 
می شود، اما این به معنای »تصمیم گیری« نیست. در واقع 
این شورای عالی امنیت ملی است که تصمیم سازی های انجام 
کثریت آرا مصوب می کند و در نهایت در  شده را در این حوزه با ا
صورت تایید رهبرمعظم انقلاب، قابلیت اجرایی سازی پیدا 
می کند. تغییر دولت ها در ایران به معنای تغییر راهبرد های 
گرچه دستگاه سیاست خارجی با  سیاست خارجی نیست. ا
تغییر دولت، می تواند نسبت به روزآمدسازی سیاست ها و 

راهبرد ها اقدام کند، اما تغییرات محوری اندک خواهد بود. 
نکته اینجاست که آمدن عراقچی تغییری در خطوط کلی ایجاد 
نمی کند. تیم جدید حوزه سیاست خارجی می تواند در بخش 
تصمیم سازی سیاست ها را به نوعی پردازش کند و درنهایت 
برای تصویب به شورای عالی امنیت ملی ببرد، اما به تنهایی 
قادر به تصمیم گیری نخواهد بود. ازسوی دیگر باید مدنظر 
داشت که در حوزه اجرایی سازی سیاست های مصوب نیز 
وزارت امورخارجه تنها نیست و بخش های مختلف نیز بنا به 
شرح وظایف خود، در این زمینه مشارکت دارند. واقع بینانه 
این است که در نظر داشته باشیم کاری که عراقچی و تیمش 
می توانند انجام دهند، همان گونه که وی طی روز های اخیر 
نیز بیان کرده، هماهنگی روزافزون میان »دیپلماسی« و 

»میدان« است. 

تنها در صورتی عراقچی می تواند در راستای لغو   
تحریم ها حرکت کند که تنش با آمریکا را کاهش داده و به 
یک جمع بندی منطقی با این کشور برسد. این در حالی 
است که احتمال پیروزی ترامپ در انتخابات آینده آمریکا 
وجود دارد. در چنین شرایطی عراقچی چگونه می تواند به 

اهداف خود دست پیدا کند؟
عراقچی به دنبال مدیریت تنش با آمریکا خواهد بود. 
به عنوان مثال به دنبال ترور شهید هنیه در تهران و گمانه زنی 
درباره پاسخ ایران به این جنایت، شاهد کمک های پدافندی 
واشنگتن به تل آویو بوده ایم. حال اینکه پاسخ ایران چگونه 
باشد، بخشی از فرایند مدیریت تنش هاست. البته نکته مهم 
این است که اینجاست باید متوجه باشیم که هر اقدامی که 
انجام می دهیم، در راستای »پاسخ موثر« و »مدیریت تنش« 
کراتی نخواهیم داشت و به  باشد. عراقچی گفته ما فعلا مذا
جای عادی سازی مناسبات باید به دنبال مدیریت تنش با 
کره با آمریکا و  آمریکا باشیم. این یعنی اینکه ما الان دنبال مذا
اروپا نیستیم، ما دنبال مدیریت تنش با آمریکا هستیم. گفته 
گر گفت وگویی هم قرار است به صورت محرمانه  می شود ا
انجام شود، به خاطر این است که تنش را مدیریت کنند، نه 
اینکه عادی سازی کنند؛ چرا که می گوید فعلا آمادگی برای 
طرف مقابل وجود ندارد که بخواهد مناسبات را عادی سازی 
کند، آن هم در وضعیتی که همه معطلند ببینند اقدام ایران 
در مقابل عملیات تروریستی که اسرائیلی ها انجام دادند، چه 

خواهد بود؟ عراقچی، صریح و روشن در سیاست اعلامی گفت 
کره نمی بینیم اما برای مدیریت  ما نیازی به گفت وگو و مذا
تنش آمادگی داریم. در روابط این از منظر دیپلماتیک معنا 
دارد. من معتقدم عراقچی می خواست به طرف مقابل بگوید 
کرات را از  ما ننشستیم دست به دعا برداریم که شما کی مذا
سر بگیرید و آیا دنبال رفع تحریم هستید یا چه اقدامی انجام 
کار خودمان هستیم تا روابط  خواهید داد؟ ما به دنبال 

خودمان را با آن اولویت بندی که اعلام شده انجام دهیم. 

ویکردی در پیش   دولت جدید درباره برجام چه ر
خواهد گرفت؟آیا می توان به احیا و یا توافق بر سر چیزی 

شبیه برجام امیدوار بود؟
چیزی که عراقچی مطرح کرد، توجه دقیق به بازوی سوم 
و بحث رسانه است. گفت نه فقط میدان و دیپلماسی بلکه 
گر وزیر خارجه  رسانه هم باید در این مسیر فعال باشد. ا
زیرمجموعه  و  کند  ویژه  توجه  عمومی  دیپلماسی  به  ما 
دیپلماسی عمومی که یکی از مهم ترین های آن دیپلماسی 
رسانه ای است، داشته باشد، می تواند کمک شایان توجهی 
کره ای بین ایران و  به دیپلماسی عمومی ما بکند. هر نوع مذا
اروپا و آمریکا انجام شود، حتما از برجام شروع می شود، یعنی 
کرات از موضوعات مورد توافق شروع می شود و  معمولا مذا
در مواردی که اختلاف وجود دارد آنها را حل وفصل می کنند. 
آنهایی که می گویند برجام مرده؛ نمی خواهند واقعیت ها را 
کره ای در آینده انجام  بپذیرند. واقعیت این است هرنوع مذا
شود، مبنای آن برجام است. منتها برجامی که طرف آمریکایی 
و اروپایی یک جانبه های آن را مدنظر خواهد داشت، طرف 
ایرانی هم جنبه های دیگر آن را مورد توجه قرار خواهد داد. 
حالا ممکن است در این چارچوب نام دیگری هم روی آن 
بگذارند و آنقدر تغییرات انجام شود که دیگر نام آن برنامه 
کرات رسم  جامع اقدام مشترک نباشد. مهم نیست، در مذا
مهم است. اینکه آیا این نتیجه در راستای امنیت ملی ما 
هست، در راستای پایان دادن به تحریم ها هست یا نیست؟ 
حالا اسمش را هرچه می خواهید، بگذارید. در دولت آقای 
کرات برای پایان تحریم ها.  رئیسی نام آن را گذاشتند مذا
چارچوب آن همان برجام بود. برهمین اساس عراقچی 
هوشمندانه موضعی گرفت که به دوطرف بگوید ایران منتظر 
کرات را لغو می کند یا نمی کند اما  نمانده آیا طرف مقابل مذا
کراتی هم بشود درباره موارد اختلاف که ما یک چیز را  گر مذا ا
می خواهیم، طرف مقابل چیز دیگری، صحبت می کنند. حالا 
نام آن هرچه گذاشته شد. البته در این زمینه اولا باید توجه 
داشته باشیم به هرشیوه ای که تحریم ها پایان پیدا کند، باید 
کره وجود ندارد. تخیل  کره باشد. راهی جز مذا از طریق مذا
است که کسی تصور کند روزی تحریم ها در ایران خود به خود 
کره ای انجام شود. اما این   برداشته می شود، بدون اینکه مذا
کرات چه چارچوبی دارد، چطور برگزار می شود، در چه  مذا
شرایطی برگزار می شود و چه رویکردی دارد، بسیار مهم است. 
کره  خام اندیشی است کسی تصور کند تحریم ها بدون مذا
تمام می شود. این طور نیست. سیاستی که ایران اتخاذ کرده 
این است که همچنان تلاش کند توان اقتصادی درون کشور را 
بالا ببرد که اثربخشی تحریم کاهش پیدا کند. از آن طرف سعی 
کرده توان هسته ای را بالا ببرد برای اینکه با دست پر سرمیز 
کرات حاضر شود. توان دیپلماسی را با آمدن تیم جدید  مذا
افزایش دهد که عراقچی می تواند در این زمینه موثر باشد و 

یک وحدت بین میدان و دیپلماسی برقرار کند. 

؛  ه د مــر م  جــا بر ینــد  می گو کــه  یــی  نها آ
نمی خواهند واقعیت ها را بپذیرند. واقعیت 
کره ای در آینده انجام  این است هر نوع مذا
شود، مبنای آن برجام است. منتها برجامی 
که طرف آمریکایی و اروپایی یک جانبه های 
آن را مدنظر خواهد داشت، طرف ایرانی هم 
جنبه های دیگر آن را مورد توجه قرار خواهد 
داد. حــالا ممکــن اســت در ایــن چارچوب 
نــام دیگــری هــم روی آن بگذارنــد و آنقــدر 
تغییرات انجام شــود که دیگر نام آن برنامه 
جامع اقدام مشــترک نباشد. مهم نیست، 

کرات رسم مهم است در مذا

آرمان ملی- احسان انصاری: عراقچی قرار است چه تغییراتی در 
رویکرد وزارت خارجه ایجاد کند؟سرنوشت برجام در دوران وزارت 
خارجه عراقچی به چه سمت و سویی خواهد رفت؟آیا وی به دنبال 
کره مستقیم با آمریکا خواهد بود؟ »آرمان ملی« برای پاسخ به  مذا
، تحلیلگر روابط بین الملل گفت وگو  این سوالات با حسن بهشتی پور
کرده است. بهشتی پور در این زمینه معتقد است: » عراقچی به دنبال 
مدیریت تنش با آمریکا خواهد بود. به عنوان مثال به دنبال ترور شهید 
هنیه در تهران و گمانه زنی درباره پاسخ ایران به این جنایت، شاهد 

کمک های پدافندی واشنگتن به تل آویو بوده ایم. حال اینکه پاسخ 
ایران چگونه باشد، بخشی از فرایند مدیریت تنش هاست. البته نکته 
مهم این است که اینجاست باید متوجه باشیم که هر اقدامی که انجام 
« و »مدیریت تنش« باشد. عراقچی  می دهیم، در راستای »پاسخ موثر
کراتی نخواهیم داشت و به جای عادی سازی مناسبات  گفته ما فعلا مذا
باید به دنبال مدیریت تنش با آمریکا باشیم. این یعنی اینکه ما الان 
کره با آمریکا و اروپا نیستیم، ما دنبال مدیریت تنش با آمریکا  دنبال مذا

هستیم.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی به مواضع 
اخیر روس ها در دیدار پوتین و الهام علی 
کنش نشان  اف در خصوص کریدور زنگزور وا

داد. 
، ابراهیم عزیزی در رابطه با  به گزارش مهر
مواضع اخیر روس ها در دیدار پوتین و الهام 
علی اف در خصوص کریدور زنگزور گفت: 
آنچه واضح و مبرهن است موضوعات مرتبط 
با تحولات ژئوپلیتیک در کریدور زنگزور به 
نفع کشورهای منطقه نیست و ایران نیز به 
شدت با این موضوع مخالف است. وی با 
اشاره به افکار متوهمانه و ذهنیات مبتنی 
بر تشکیل توران بزرگ از سوی برخی کشورها 
کریدور  یک  زنگزور  کریدور  اساساً  افزود: 
جعلی است و ظاهراً دست هایی در کار است 

، از قدرت نظامی و  تا به بهانه این کریدور
سیاسی ایران در منطقه کاسته شود و همین 
جا به کسانی که چنین توهماتی را دنبال 
می کنند هشدار می دهیم که عواقب چنین 
پرهزینه  و  سنگین  آنها  برای  تصمیماتی 
خواهد بود.  رئیس کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه وزارت امور خارجه باید این 
موضوع را از طریق دیپلماسی فعال دنبال 
نماید، افزود: جمهوری اسلامی ایران به 
صورت منطقی و هوشمندانه، هیچ گاه به 
گر  دنبال ایجاد تنش در منطقه نیست، اما ا

کلیت ارضی و سرزمینی ما مورد طمع قرار 
گیرد، با قدرت خواهد ایستاد و اجازه تعرض 

به هیچ کشوری نخواهد داد. 
عزیزی گفت: منطقه قفقاز جنوبی نقش 
برجسته ای در محور اوراسیا دارد، از دیرباز 
حوزه تمدنی ایران بوده و تحولات مختلفی 
را در مقاطع مختلف تاریخی تجربه کرده و 
نقش بسیار مهمی در انتقال انرژی و صلح 
و ثبات و توازن منطقه ای دارد که ما به این 
موضوع کاملاً واقف هستیم و تمام تحولات 

را به دقت رصد می کنیم. 
کید مقام معظم رهبری  وی با اشاره به تا

بر  مبنی  اردوغان  و  پوتین  با  دیدار  در 
مخالفت ایران با تغییرات ژئوپلیتیکی در 
، افزود: ما بارها از طرق مختلف به  قفقاز
این  که  کرده ایم  اعلام  منطقه  کشورهای 
کریدور خط قرمز ایران محسوب می شود و 
کنش جدی  هرگونه تغییر و اقدامی در آن با وا

و محکم ایران مواجه خواهد شد. 
عزیزی در پایان با بیان اینکه کمیسیون 
مجلس  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت 
شورای اسلامی با جدیت موضوعات مرتبط 
را  زنگزور  کریدور  ژئوپولیتیک  تحولات  با 
دنبال می کند، گفت: از رئیس جمهور و وزیر 
امور خارجه نیز انتظار می رود با حساسیت 
و فوریت به این نوع موضوعات که از مسائل 
مهم کشور است، ورود کرده و فعالانه از مسیر 

دیپلماسی به حل و فصل آن بپردازند. 

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس عنوان کرد؛ 

دولت ،دیپلماسی فعال را دنبال کند


